
نشســت بررســی چالش ها و آســیب های مطبوعات و رسانه های 
ســینمایی در دوران کنونی در غرفه مجموعه رسانه ای صبا برگزار شد. 
هرساله با پیشرفت تکنولوژی و فضای مجازی، مطبوعات دچار تغییر و 
تحول می شوند. این امر بر شیوه کاری خبرنگار و نسبت وی با رسانه خود 
و جامعه تاثیر به سزایی می گذارد. به این بهانه علی افشار )معاون سردبیر 
صبا(، احسان هوشــیارگر )دبیر فرهنگی فارس( و امیرحسین اشرفی 
)دبیر فرهنگی پانا( در یک نشست به چالش ها و آسیب های مطبوعات و 

رسانه های سینمایی در دوران کنونی پرداختند.
افشار: آخرین نمایشگاه مطبوعاتی که برگزار شد برای دهه  نود بود 
و الان پنج ، شش سال گذشته و ما با میزانســن جدیدی روبرو شده ایم 
که دیگر مطبوعاتی وجود ندارد. ریشه یابی کنیم که علت چیست. اوایل 
می گفتند که چون شبکه های ماهواره ای آمده مردم به آن سمت رفته اند، 
الان که دیگر شبکه های ماهواره ای هم قدرت قبل را ندارند. اصلا دغدغه  
مردم خبر نیست . کلیت قضیه واقعا خیلی اسفناک است. بعد به وضعیت 
مطبوعات سینمایی نگاه می کنیم و اینکه اصلا روی جریان سینما اثرگذار 
است یا نه، و بعد به ســراغ مخاطب می رویم. اینکه مخاطب مطبوعات 
سینمایی اعم از سینماگر و مردم اصلا چقدر ارتباط برقرار می کنند. و در 

نهایت هم راجع به معیشت اهالی مطبوعات صحبت می کنیم.
هوشیارگر: نکته ای را که آقای افشار درمورد تغییر ساختار مطبوعات 
گفتند به نظرم می تواند نقطه  شروع خوبی باشد. من الان 22 سال است 
که در حوزه  مطبوعات هستم، آقای افشار بیش از 30 سال است که در این 
حوزه هستند. ما در این سال هایی که در کار مطبوعات بودیم تا به امروز که 
نمایشگاه بیست و چهارم مطبوعات را داریم می بینیم، تقریبا سال به سال 
چهره  مطبوعات عوض شده ولی هیچوقت این دوران اخیر، بعد از گسترش 
شبکه های اجتماعی و نفوذ اینستاگرام و تلگرام که اتفاق افتاد، ما در این 

مسیر تغییر شکل مطبوعات را با سرعت شاهدش نبودیم.
نســلی که نســل تاثیرگذاری در مطبوعات بودند، با تغییر الگوی 
خبررســانی کلا از مطبوعات ما محو شــدند. آدم هایی بودند که روی 
مطبوعات ما تاثیرگذار و در رسانه  ما مرجع بودند. نیمه  پرماجرا در مورد این 
تغییر این است که بگوییم یکسری نیروهای جدید آمدند ولی نیمه  خالی 
لیوان بدون هیچ تعارفی این است که آدم هایی آمدند که هیچ تخصص 
رسانه ای نداشــتند. آدم هایی که هیچ آموزش رسانه ای ندیده اند. صرفا 

یکسری علاقه مند به حوزه  روزنامه نگاری ورود کردندکه فکر می کنند 
روزنامه نگاری این است که هر روز مصاحبه  هایی در ارتباط با فلان بازیگر یا 
کارگردان، یا پشت صحنه  فلان فیلم منتشر می شود و در کل لایه  بیرونی 
فضای رسانه را دیده اند و براساس ظاهر زیبایی که مطبوعات ما داشته و 
شبکه های اجتماعی به آن ها ارائه می دهد، فکر می کنند خبرنگاری در 
نهایت شغل آسانی اســت و در نتیجه ما با یک جمعیت فراوانی مواجه 
شده ایم که ادعای روزنامه نگاری دارند بدون اینکه مفهوم روزنامه نگاری 

را اساساً درک کرده باشند.
افشار: به هر حال شما با نسل های مختلفی از بچه ها دارید کار می کنید. 
یعنی آدم های تازه می آیند و در آنها اتفاقات مهمی می افتد. با کلیت این 

نظر موافق هستید؟
اشرفی: ببینید من به واسطه  این که با دانش آموزها همراه هستم، اگر 
بخواهم یک مقدار در مورد صحبت های احسان بگویم، این است که واقعا 

اینطور است.
افشار: شما هم دانش آموز بودید و این کار را شروع کردید اما لااقل چند 

تا مجله فیلم خوانده بودید.
اشرفی: من نزدیک 12 سالم بود که کار تئاتر را شروع کردم، اما عاشق 
خواندن روزنامه بودم. من روزی ســه تا چهارتا روزنامه می خواندم. الان 
دانش آموز یا نوجوان اصلا این کار را نمی کند. یعنی دوست دارد خیلی 
سریع از پله  یک به پله  ششم هفتم بپرد و این اتفاق بدی است. جالب است 
که وقتی هم به حوزه  رسانه ورود می کنند دوست دارند در حوزه فرهنگ 
و هنر بعد ورزش و سپس اجتماعی و در آخر هم سیاسی بیشتر به سمت 
سلبریتی ها بروند. دلیلش هم این است که فکر می کنند آنجا جذاب تر است 
ولی خب ببینید من به سینما، تئاتر و موسیقی برمی گردم، تمام این ها یک 

عبارات و واژه های خاصی دارد  و علم خاصی خود را می طلبد. 
افشار: زمانی که ما شــروع کردیم اصلا آنقدر ســلبریتی و چنین 
چیزهایی نبود. فضا اصلا چیز دیگری بود، محتوا محور بود و دنبال یک 

سری آرمان ها بودیم.
اشرفی: چند وقت پیش با بچه ها در مورد بحث فیک نیوزها صحبت 
می کردیم. تصور من این است که ما از آن ها هم گذر کردیم. یعنی یک 
دوره ای بود که می گفتیم این فیک نیوزها بلا سر سینما می آورند. یک 
موقعی بود که ستاد جشنواره ها دوست داشتند فیک نیوزها باشند که 

چندتا سلبریتی خلق کنند. الان آنها هم دیگر جایگاه خاصی ندارند.
هوشیارگر: مشکل اینجاســت که فیک نیوزها هم رسمی شده اند. 
اشکالش این است که فیک نیوز را ما تا پیش از این به معنای رسانه  زرد 
می دانستیم اما الان ماجرا این است که فیک نیوزها از مقام رسمی تغذیه و 

محلی برای تسویه حساب اشخاص شده اند.  
افشار: یک نکته ای هم هست، این که الان می گویند هر نفر در فضای 

مجازی یک رسانه است.
هوشیارگر: واژه اش هم انسان رسانه است که به کار می برند.

افشار: نکته  دوم هم اینکه هنرمندان خودشان صفحه  شخصی دارند 
می توانند اطلاع رسانی کنند و آنها دیگر نیازی به خبرنگار ندارند.

هوشیارگر: اشکال آنها این است که سواد رسانه ای ندارند.
اشرفی: مثل قصه  کوروش کمپانی. یک دفعه می آیند در رسانه شان 
یک کاری انجام می دهند و بعدش به یک اشکالی بر می خورند و می مانند 
که باید چکار کنند. آیا باید معذرت خواهی کنم یا بگویم من تبلیغ خودم 
را کرده ام. اینجا فقط بازی فالوور شده است ولی فضای رسانه های قدیم، 
فضای نوشتار و تحقیق بود. زمانیکه شما می خواستید یک مطلب بنویسید 
باید درباره  اثر تحقیق می کردید و فیلم را کامل دو سه مرتبه می دیدید. الان 
یکی از ضعف ها این است که منتقد فیلم را می بیند هنوز از سالن بیرون 
نیامده از او سوال می پرسی.  او در آن فضا قرار نگرفته است چون همه چیز 
عجله شده است. انگار باید سرعت به میان بیاید و وقتی سرعت وسط می آید 
همه چیز یواش یواش پراکنده می شود و به این بلایی می رسیم که الان ما 

سینمای خوبی هم نداریم و جایگاهی نیست که منتقد بیاید حرفی بزند.
افشار: علتش این است که دست زیاد شده است. یعنی چون هرکسی 
می آید هر حرفی را می زند، دیگر آن حرف های درست هم گم می شود. 
الان شما اشاره کردید به اینکه آن هنرمند سواد رسانه ای ندارد اما نکته 
اینجاست که ان هنرمند با تعداد فالوورها می تواند خودش را به عنوان یک 
بازیگر خوب جا بیندازد. ما هم هرچه بگوییم بازی ات بد است به جایی 
نمی رسد. قبلا یک فیلتری بود به نام رسانه، رسانه با او برخورد می کرد. 
حالا یا از او تعریف می کرد یا نقد می کرد. جایگاهش را می توانست تنظیم 
کند. الان دیگر اینطور نیست. نکته  بامزه این است که اگر در این میان یکی 
هم بیاید و ایراد بگیرد به او می گویند رسانه  منتقد. درصورتیکه رسانه باید 

منتقد باشد.
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